
»رضايت از سلامت براي دولت ها 25 تا 35درصد 
رأي آوري دارد« اي�ن جمل�ه اي�رج حريرچي، 
مع�اون كل وزارت بهداش�ت را خيلي ه�ا ب�ه 
اعتراف يك مدير دولتي در رابطه با بهره گيري 
انتخاباتي دولت يازدهم از طرح تحول سلامت 
تعبير كرده اند. طاهر موهبتي، رئيس س�ازمان 
بيمه س�لامت هم در پاسخ به س�ؤال »جوان« 
درباره پنهان كاري مش�كلات ط�رح تحول تا 
بعد از انتخابات رياس�ت جمه�وري دوازدهم و 
اه�داف انتخاباتي كه در پس اي�ن رفتار نهفته 
بود با تأكيد بر اينك�ه نمي تواند بر چنين امري 
صحه بگذارد، تصري�ح مي كند:»اگر همچنين 
باش�د براي جمهوري اس�لامي تبليغ كردند، 
دولت هاي قبلي هم مشابه اين كارها را داشته اند 
و رئيس جمهور هم هدفش خدمت بوده است.«

با اجراي طرح تحول سلامت بيمه 11ميليون -به 
تعبير رئيس جمهور حاشيه نشين- به عنوان يكي 
از مهم ترين دس��تاوردهاي اين طرح ياد مي شود. 
30 ارديبهش��ت 96 با برگزاري انتخابات رياس��ت 
جمهوري رفته رفته زمزمه هاي مشكلات طرح تحول 
و بن بست هاي بودجه اي آن هم آغاز شد، به طوري 
كه از اواخر خرداد يعني كمتر از يك ماه از برگزاري 
انتخابات نخس��تين گام عقب گرد از طرح تحول با 
افزايش سهم فرانش��يز پرداختي بيماران بستري 
از 6درصد ب��ه 10درصد در ش��هرها و از 3درصد به 
5درصد در روستاها اتفاق افتاد و گام بعدي دريافت 
حق بيمه از بيمه ش��دگان رايگان براساس آزمون 
وس��ع بود و در نهايت هم بيمه ش��دگان رايگان به 
بيمارس��تان هاي دولتي محدود شدند. اصلي ترين 
دليل اين برنامه ها هم تحميل يك باره 5/5 ميليون 
بيمه شده اضافي به نظام سلامت بود و اينكه بنا بوده 
در اين طرح 5/5 ميليون نفر از اف��راد فاقد بيمه به 
صورت رايگان بيمه شوند، اما افزايش دو برابري آنها 
بار مضاعفي را به بدنه نظام سلامت و بيمه سلامت 
تحميل كرد. سؤال اينجاست آيا اين اشتباهات چند 
روز بعد از انتخابات به يك باره آشكار شد يا در همان 
روزهاي منتهي به انتخابات رياست جمهوري هم 
اين اشتباهات و لزوم تصحيح آنها آشكار شده بود، 
اما بنا به مصالح سياسي و انتخاباتي وزارت بهداشت 
و سازمان بيمه س��لامت ترجيح دادند تا برگزاري 

انتخابات در اين باره سكوت كنند؟ 
 تبليغ امريكاي جنايتكار كه نكردند!

طاهر موهبتي، مديرعامل س��ازمان بيمه سلامت 
در گفت وگ��وي اختصاصي با »جوان« در پاس��خ 
به اين س��ؤال مي گويد:»هر حكومت��ي و حتي در 
دين بحث هاي تبليغ��ي وج��ود دارد. اينكه ما در 
دين تبليغ مي كنيم آيا مي خواهيم سوء اس��تفاده 
كنيم؟ بايد تبليغ و ترويج كرد.« وي با بيان اينكه 
تبلي��غ امريكاي جنايت��كار كه نكردن��د، تصريح 
مي كند:»براي جمهوري اسلامي تبليغ كردند و اگر 
تبليغ شد كه طرح تحول رضايت عمومي مردم را 

بالا برده است، جنايت كه نكرده اند. حالا اگر چنين 
تدبيري بوده باشد كه من نمي توانم چنين چيزي 
را گردن بگيرم كار بدي نكردند و دولت هاي قبلي 
هم مشابه اين كارها را داشته اند و رئيس جمهور هم 
هدفش خدمت بوده اس��ت و مهم تر از همه اينكه 
طرح تحول سلامت تأييد مقام معظم رهبري را بر 

تارك خود دارد.«
 طرح هاي خوب كاغذي 

 موهبتي ب��ا تأكيد بر اينك��ه گاهي اوق��ات روي 
كاغذ طرح هاي خوبي داريم كه مجري نمي تواند 
آن را به خوبي اج��را كند و ايراد از طرح نيس��ت، 
مي افزايد:»طرح جلو رفته و يك جاهايي اش��كال 
داشته و رفع شده است. كما اينكه در حال حاضر 
جناب دكتر نمكي ه��م از طرح تح��ول حمايت 
مي كنند و معتقدند ما نمي توانيم قطار طرح تحول را 
متوقف كنيم، اما اصلي ترين مشكل در طرح تحول 
بحث منابع اس��ت.« به گفته وي تصور اين بود كه 
منابعي ايجاد مي شود و از تحريم برداشت ديگري 
وجود داش��ت، اما همچنان قبل از طرح تحول در 
بيمارستان ها 37 درصد مي گرفتند، الان 10درصد 

فرانش��يز مي گيرند و 85 درصد بيمه ش��دگان ما 
رايگان هستند. در حالي كه نبايد همه اين جمعيت 
رايگان بيمه شوند و بايد ارزيابي وسع از همان ابتدا 
انجام مي شد، اما قوانين اجازه بررسي حساب افراد 
را نمي دهد. وي تصريح مي كند:»ما گيت هايي براي 
اصلاح اين موارد گذاشتيم و ضمناً همين حالا كه 
ما داريم روندها را اصلاح مي كنيم خيلي ها مخالف 
هستند و اين ربطي به انتخابات ندارد بلكه نگاهشان 

اين بوده است.«
 بيمه پوش�ش خدمات و تعرفه ها را تغيير 

نمي دهد
وي در پاس��خ به س��ؤال ديگري درب��اره حذف و 
كوچك شدن برخي خدمات تأكيد مي كند:»ما به 
عنوان سازمان بيمه اي نمي توانيم هيچ خدمتي را 
كم يا زياد كنيم و شوراي عالي بيمه بايد در اين باره 
تصميم بگيرد و تعرفه هاي اينها و برخي مصوبات 
برود هيئت دولت و به خصوص درباره تعرفه ها بايد 
به تأييد سازمان برنامه هم برسد.« به گفته وي تنها 
خدمتي كه از پوش��ش بيمه حذف شد داروهاي 
بدون نس��خه بود كه در تمام دنيا ه��م اين داروها 

تحت پوش��ش بيمه نيس��ت. وي مي افزايد:»من 
محاس��به كردم در حال حاضر بايد چيزي حدود 
2- 3 هزار ميليارد توم��ان دارو در خانه هاي مردم 
باش��د. اين داروها داروهاي ارزاني هس��تند و اين 
كار براي ما 20 ميليارد تومان صرفه جويي داشت 
كه در مبلغ 20هزار ميلياردي هزينه هاي ما هيچ 
عددي نيست و در اين زمينه رويكرد اصلي تغيير 
رفتار بود. در برنامه ششم توس��عه هم بنا شد ما از 
داروهاي برند حمايت نكنيم و در نهايت بنا شد با 
توجه به مشكلاتي كه براي مردم به ويژه بيماران 
خاص ايجاد كرده بود حمايت را داشته باشيم، اما 

آن را افزايش ندهيم.«
 پرداخت طلب داروخانه ها از 500 ميليون يورو 
وي در پاسخ به اظهارات رئيس انجمن داروسازان 
درباره اينكه ريالي از 500 ميليون يورو به داروخانه ها 
نرسيده نيز با رد اين ادعا مي گويد:»4 هزار و 412 
ميليارد تومان معادل 500 ميليون يورو ما گرفتيم، 
3 هزار و خرده اي را داديم بخش دولتي از اين مقدار 
هزار و 700 ميلي��ارد تنها ب��راي دارو و تجهيزات 
پزشكي داده ش��د. ما به طور مستقيم نمي توانيم 
پولي به توليدكننده بدهي��م، مصوبه اين بود براي 
دارو و تجهيزات مصرفي پزش��كي بايد اين پول را 
اختصاص دهيم. ما پول را به دانش��گاه مي دهيم، 
دانشگاه به پخش مي دهد و پخش به توليدكننده. 
ما سه ماه بدهي هاي سال 96 داروخانه ها را از همين 
پول تسويه كرديم، اما خودمان مستقيماً نمي توانيم 
دانشگاه را رصد كنيم. اگرچه به نظر مي رسد آنها 
برابر تأكيدي كه صورت گرفت بدهي خود به بخش 

دارويي را پرداخت كرده اند.«
 تكذيب ق�رارداد 5/5ميلي�ون يورويي با 

تركيه 
قرارداد 5/5 ميليون يورويي با شركت تركيه اي براي 
طراحي سامانه بيمه سلامت به رغم توانايي داخلي 
براي طراحي چنين سامانه هايي، موضوع ديگري 
بود كه رئيس سازمان بيمه سلامت آن را تكذيب 
و از امض��اي تفاهمنامه اي با ش��ركت مزبور خبر 
مي دهد. موهبتي مي افزايد:»قراردادي در كار نبود. 
قراردادي در اين سطح نيازمند مناقصه بين المللي 
است. معاملات متوسط به بالا يعني از 328 ميليون 
تومان به بالا نياز به برگزاري مناقصه دارد.« به گفته 
وي تركيه در جريان طرح تحول سلامت به عنوان 
مشاور كشور بود و بنا شد تا در حوزه  آي تي هم از 
مشاوره آنها اس��تفاده كنيم. تفاهمنامه اي در اين 
زمينه مبادله ش��د، اما اتفاقي كه افتاد اين بود كه 
آنها انتظار داشتند به حوزه نرم افزاري ورود كنند. 
رئيس سازمان بيمه سلامت تأكيد مي كند:»ما در 
اين حوزه ورود آنها را صلاح نمي دانستيم. به همين 
خاطر هم ماج��را در حد تفاهمنام��ه ماند. همان 
مشاوره هم در چارچوب قراردادهاي مجزا و قوانين 
سرزميني و قانون جمهوري اسلامي اين كار انجام 

شود كه در نهايت انجام نشد.«
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پاسخ كانون وكلاي مركز به گزارش »جوان«

ديدار اعضاي كانون وكلا با سفير فرانسه امري متداول است !

تركيه، مشاور طرح تحول سلامت ايران
رئيس بيمه سلامت در گفت و گوي اختصاصي با »جوان«: تركيه كه مشاور طرح تحول سلامت كشورمان بود، انتظار داشت 

به حوزه نرم افزاري ورود كند كه ما صلاح نمي دانستيم، به همين خاطر هم ماجرای كمك نرم افزاری تركيه در حد تفاهمنامه باقي ماند

انتش�ار  از  پ�س 
گزارشي با عنوان   جوابيه

»كان�ون وكلا يا پياده نظام دش�منان ايران« در 
همين صفحه و در تاريخ 26 خرداد، كانون وكلاي 
دادگس�تري مركز جوابيه اي را به دفتر روزنامه 

ارسال داشته است. 
متن جوابي��ه كانون وكلاي دادگس��تري مركز به 

گزارش جوان، بدين شرح است:
در اين يادداشت، جلسه علني هيئت مديره كانون 
وكلاي دادگستري مركز با س��فير كشور فرانسه 
در اي��ران به عنوان ي��ك هنجارش��كني برخلاف 
مصلحت ملي قلمداد ش��د كه علناً و در س��كوت 
مراجع نظارتي صورت گرفته است. نويسنده پس 
از مخاطب قراردادن كان��ون وكلا به عنوان نيروي 
پياده نظام دش��منان اضافه نمود ك��ه كانون وكلا 
در سايه استقلال، سياس��ي ترين اقدامات  را عليه 
كش��ورمان و امنيت ملت ايران انجام مي دهد. اين 
يادداش��ت به دنبال مطلب مملو از اخبار ناصحيح 
و موهن علي��ه كانون وكلا و وكيل دادگس��تري با 
عنوان »حق الوكاله كيلوي��ي چند« آن روزنامه در 
تاريخ 1398/02/19  انتشار يافت كه در آن به رغم 
بيكاري گسترده وكلا و  خصوصاً عدم امكان تمديد 
پروانه وكالت توسط طيف وسيعي از وكلاي جوان، 
صفاتي قبيح، مطالبي عجيب و  درآمدهايي موهوم 
به وكلا نس��بت داده ش��د كه موجب بهت جامعه 
وكالت شد. حال صرف نظر از متداول  بودن اين گونه 
ملاقات ها در ادوار مختلف و اثربخشي آن در كمك 
به كشور، مردم و نهادهاي عمومي و دولتي، درمورد 
اين ملاقات بايد تأكي��د نماييم كه عدم هماهنگي 
كانون وكلا با روزنامه در تنظي��م و انجام ملاقات، 
به مفهوم بي اطلاعي مراجع قضايي، ديپلماسي و 
نظارتي از وقايع و امور كشور نيست و طبعاً درصورت 
تشخيص تعارض با منافع ملي، تذكر و ورود قانوني 

خواهند داشت. 
مس��لم اس��ت كه تخريب و هجمه مستمر به يك 
نهاد مدني، كه مفتخر به داشتن اعضاي فراواني از 
ايثارگران شريف و بزرگان حقوق كشور و جوانان 
وطن دوست نيز اس��ت، يا بدون دليل تلقي كردن 
آن نهاد مدني به عنوان دشمن يا پياده نظام دشمن 
بدتر از دشمني بدخواهان قسم خورده كشور و مردم 

ايران است. از رسانه هاي كشور انتظار مي رود كه از 
خودي و ناخودي ساختن مردم بپرهيزند و بر فرض 
محال وجود ابهام با پرسش و مصاحبه، به دنبال رفع 
ابهام و پاسخ باشند. البته درراستاي شفاف سازي 
بايد اضافه كنيم كه اخيراً ملاقاتي نيز بين سفارت 
ايران در فرانسه با كانون وكلاي دادگستري پاريس 
انجام شد. گفتني است كه ملاقات كانون وكلاي 
مركز با سفير فرانسه به تعامل علمي بين كانون وكلا 
با مراكز تخصصي � علمي فرانسه محدود نگشت و 
در حاشيه جلس��ه به اعتراض كانون وكلا به نقض 
برجام توسط طرف غربي و وضع تحريم ها خصوصاً 
در بحث تحري��م غيرمس��تقيم دارو و درمان هم 
منتهي شد كه با وجود انعكاس قبلي اين خبر، در آن 
يادداشت منعكس نگرديد. البته مجال بحث نقش و 
تلاش هاي كانون هاي وكلا و اصولاً نهادهاي مدني 
كشور و رسانه هاي مستقل درجهت تأمين منافع 
ملي و از جمله رفع تحريم ها، خصوصاً در بحث دارو 
اينجا نيست و مي تواند موضوع تحقيق و يادداشت 

آن روزنامه باشد. 
بي ترديد، با اس��تقلال نهادهاي مدني، احترام به 
قانون اساس��ي، دفاع از منافع ملي، رعايت احترام 
و دشمن نخواندن بخشي از اقش��ار مردم، امنيت 
مردم تضمين مي ش��ود نه تهديد و ضمناً وكلاي 

دادگس��تري نيز همواره ياور مردم و مسئولان در 
راستاي تأمين منافع ملي بوده اند. 

جوان: راجع به جوابيه كانون وكلا به مطالب قبلي 
»جوان« پاس��خ مفصلي نمي دهيم چراكه اگر آن 
مطالب درخور پاسخ بوده اند، در همان موقع بايستي 
پاس��خگويي صورت مي گرفت نه پس از گذش��ت 
چندين هفته. ضمن اينكه مطالب گروه اجتماعي 
جوان پيرامون وكالت، همگي پس از گفت و گوي 
حضوري خبرنگار روزنامه با جناب آقاي عيس��ي 
اميني، رئيس كانون وكلاي مركز بوده است. در واقع 
ما ابتدا و پيش از انتشار هر مطلبي پيرامون موضوع 
وكالت، به سراغ خود ايشان رفته و يك صفحه تمام 
از روزنامه را به گفت و گو با خود ايش��ان اختصاص 
داده بوديم كه در 17 بهمن ماه 97 منتش��ر ش��ده 
است. رس��الت كار خبري اقتضا مي كند يك جانبه 
به قاضي نرويم و فق��ط صحبت هاي اعضاي كانون 
وكلا و مواضع خاص شان را منتشر نكنيم، به همين 
دليل هم بود كه پس از گفت و گوي تفصيلي با آقاي 
اميني، ساير ديدگاه هاي مطرح در جامعه حقوقي 

پيرامون وكالت را منتشر كرديم. 
نكته ديگر اين كه، سنگر گرفتن پشت »ايثارگران 
عزيز«، موجبي براي لاپوش��اني عي��وب و ايرادات 

نيست كه به حضور اين قشر عزيز در كانون وكلا اشاره 
كرده ايد. همه دغدغه و سؤال »جوان« اين بوده است 
كه چرا يك نهاد صنفي كه تنها كار تعريف شده اش 
»حقوقي« است، به مسائل »سياسي« مي پردازد؟! 
ديدار با س��فير فرانس��ه يكي از اقدامات سياسي و 
نامربوط با رس��الت كاري كانون وكلا س��ت. حتماً 
اعضاي محترم هيئت رئيسه كانون وكلاي مركز از 
ليست پرشمار مصاحبه هاي كانوني ها با رسانه هاي 
معاند و مطلب فرس��تادن هاي متعدد كانوني ها به 
اين رس��انه ها و رپرتاژهايشان عليه نظام جمهوري 
اسلامي مطلع هس��تند، چرا عليه همين يك قلم 
هجمه ساختاري به نظام مقدس جمهوري اسلامي از 
درون خودتان موضع گيري نمي كنيد؟! سكوت چند 
دهه اي نسبت به اين موضوع و تمديد پروانه وكالت 
افرادي كه در مطالبش��ان عملًا براي نظام مقدس 
جمهوری اسلامي خنجر از رو كشيده اند، معنايي جز 

رضايت و حمايت از اين رويه دارد؟!
به بيكاري وكلا هم اش��اره كرديد؛ اتفاق��ا يكي از 
فريادهاي ما هم همين اس��ت ك��ه در مطالبمان 
ب��ه آن پرداخته ايم. چ��را كان��ون وكلا بايد با يك 
انحصار چند دهه اي موجبي براي بيكاري قشري 
از فارغ التحصيلان حقوقي باشد؟! چرا حالا كه قرار 
اس��ت با يك مصوبه قانوني از موضوع وكالت رفع 
انحصار ش��ود، اين همه به تكاپو افتاده و با رايزني 
و ارائه لوايح موازي س��عي در تداوم انحصارگرايي 
داري��د؟ رايزني برخ��ي از اعضاي كان��ون وكلا در 
مجلس به حدي بوده است كه حتي با نفوذ در برخي 
اشخاص كه حالا پس از رس��وايي از مجلس اخراج 
شده اند، اساس��اً اجازه مطرح شدن متني برخلاف 
انحصارگراي��ي كان��ون وكلا نمي داده اند؛ اي كاش 
اعضاي محترم كانون وكلاي مركز در كنار دفاع از 
عملكرد سياسي شان به جاي پرداختن به وظايف 
حقوقي شان، نسبت به اين حقايق و مواردي همچون 
فرار مالياتي چند ميلياردي كه مسئولان متعددي 
به آنها اشاره كرده اند هم پاسخي مي دادند تا بلكه با 
تاباندن نور به اين تاريك خانه، شفافيت بيشتر حاصل 
شود و مردم بتوانند راحت تر از »خدمات حقوقي« 
كه اكنون با رويه برخي وكلا عملاً »خدمات لوكس« 
و دور از دسترس براي اقشار ضعيف و حتي متوسط 

جامعه محسوب مي شود، بهره مند شوند. 

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 
-----------------------------------------------------

 جواد نيكي ملكي با انتش�ار اين عكس توئيت كرد:  سال 67 
امريكايي ها هواپيماي مسافربري ايرباس ايراني با 290 نفر مسافر را كه 
يكي از آنها پدرم بودند به نامردي در آب هاي سرزميني مان زدند، اما 31 
سال بعد همرزمان پدرم مردانه و قهرمانانه پهپاد نظامي گلوبال هاوك 

آنها را در همان آب ها ساقط كردند. 
-----------------------------------------------------

 رضا رشيدپور توئيت كرد:  عرض من جنگ يا مذاكره يا فلان و بيسار 
نيست. صرفاً توجه به عدالت تحليل رسانه هاي جهاني است. ايران، هواپيماي 
»بدون سرنشين« كش��وري را هدف قرار داده كه قبلًا هواپيماي ايراني با 

»290نفر سرنشين غيرنظامي« را در همان منطقه هدف قرار داده بود. 
-----------------------------------------------------

 رسول شكري نيا با انتشار اين عكس توئيت كرد:  امارات بايد هزينه 
در اختيار گذاردن خاك خود براي عمليات جاسوسي پهپاد گلوبال هاوك 
امريكايي ها عليه ايران را پرداخت كند. همراهي اماراتي ها در جنايات روزانه 
عليه مردم مظلوم و كودكان يمني، نبايد بي پاسخ بماند! وزارت امور خارجه 

از طريق ديپلماسي، پيگير محكوميت امريكا و امارات باشد. 
-----------------------------------------------------

 عبدالله گنجي با انتشار اين عكس نوش�ت:  17روز است گاز 
مجتمع12واحدي ما با تلفن يكي از همسايگان مبني بر نشتي گاز قطع 
است و بين سازمان نظام مهندسي و اداره گاز سر گردان. نظام مهندسي 
يك ميليون و 800 هزار تومان مي خواهد. به علاوه مهندسي كه بايد 
چك كند براي هر واحد250هزار تومان مطالبه مي كند. همس��ايگان 

توجيه نمي شوند چرا بايد اين پول را بدهند و... 
-----------------------------------------------------

 رؤيا با انتشار اين عكس توئيت كرد:  يه شهرك صنعتي اطراف 
شهر ري پر از كارگاه و كارخونه هاييه كه نيروهاي كارشونو از كودكان 
هفت سال تا 14 سال مي گيرن. چشماي معصوم محمد هفت ساله كه 
صورتش از كار ذوب كردن شيشه جلوي تنور سوخته بود وقتي گفت: 

آرزوم مدرسه رفتنه هزاران حرف نگفته ديگه هم داشت. 
-----------------------------------------------------

  ابو محمد با هشتك دانشگاه فرهنگيان نوشت:  خوب است 
بدانيم موقعيتي ك��ه در آن قرار داريم روزي اف��رادي در اين موقعيت 
بودند كه با خونشان اين درخت 40ساله را آب ياري كردند با كم كاري 
خود خيانت به خون آنان نكنيم. شرح عكس: دانشجويان تربيت معلم 

شهيد رجايي قبل از عمليات والفجر
-----------------------------------------------------

  علي خدا بخش با انتشار اين عكس توئيت كرد:  براي كمك به 
خانواده اي در شهر قم كه اثاثيه منزلشون توسط صاحبخونه به خيابان 
ريخته ش��ده نياز به همدلي بزرگواران داريم، حتي صندوق صدقات 
منزلتون رو ميتونيد به اين خانواده اختصاص بديد. خواهش مي كنم از 

كنار اين مطلب به سادگي عبور نكنيد.
-----------------------------------------------------

  ساروين با انتشار اين عكس توئيت كرد:  اول خيابون حكم آباد، يه 
چرخ دستي گذاشته... ميوه و گاهي سيب زميني، پياز مي فروشه. . . صداي 
اذان كه اومد ديدم رفت يه زيرانداز آورد پهن كرد... فكر كردم مي خواد 

بشينه و استراحت كنه، اما ديدم يه مهر گذاشت و قامت بست.

عليرضا سزاوار

 سخنگو و معاون ستاد مبارزه با مواد مخدر رياست جمهوري گفت: 
نشاط دوران كودكي، تضمين پيش گيري از اعتياد در بزرگسالي است. 
  رئيس مركز سنجش و پايش كيفيت آموزشي وزارت آموزش وپرورش 
با بيان اينكه نتايج امتحانات نهايي حداكثر تا پنجم تيرماه اعلام خواهد 
ش��د، از يك مهلت حداكثر پنج روزه براي ثب��ت اعتراضات و فرصت 

رسيدگي به آنها طبق آيين نامه مربوطه خبر داد. 
 سيدمحمد حسيني عضو هيئت علمي دانشگاه تهران گفت: ما يك 
نسل را با تشويق به خواندن رشته هاي مهندسي و پزشكي سوزانديم و 
هنوز اين كار را تكرار مي كنيم و اكنون به شرايطي رسيديم كه هر كس 

ديپلم دارد با احتمال اشتغال به كار 85 درصدي روبه رو است. 
 وزير بهداشت درباره وضعيت بازار دارويي كشور گفت: خوشبختانه 
در حال حاضر هيچ شركت داروسازي در كشور مشكل كمبود مواد اوليه 
ندارد و به رغم تحريم ها با ايجاد يك قرارگاه كه خود فرماندهي آن را بر 
عهده دارم، به گونه اي برنامه ريزي كرديم كه مشكلي به نام كمبود مواد 

اوليه و داروهاي اساسي در كشور نداريم. 
 معاون وزارت آموزش و پرورش و رئيس سازمان سوادآموزي با اشاره 
به اينكه س��ال هاي 57 و 58 حدود 35/5درصد از زنان ايران باس��واد 

بودند، گفت: امروز 82/2درصد از زنان كشور باسواد هستند. 
 جمع آوري پل چهل و چند ساله گيشا كه تردد روي آن ممنوع شده 

بود به صورت رسمي آغاز شد. 

كوكاكولا بزرگ ترين توليد كننده
 زباله پلاستيكي در جهان

كوكاكولا به عنوان بزرگ ترين فرآوري كننده پلاس�تيك، س�الانه 
بيش از 110 ميليارد بطري پلاس�تيكي توليد مي كن�د! اين حجم از 
پلاستيك در شعب اين كمپاني در كشورهاي غربي توليد و 80 درصد 
آن به كشورهاي درحال توس�عه صادر مي شود. درواقع اين كمپاني 
»معضل پلاستيك« را به كش�ورهاي درحال توسعه صادر مي كند. 
جالب اينكه خود كش��ورهاي غربي از توليدات نوشيدني در قوطي هاي 

آلومينيومي كه به سادگي قابل بازيافت است، استفاده مي كنند. 
به طور نمونه كانادا و امريكا با انتشار بيانيه اي از ممنوعيت كامل استفاده 
از اقلام پلاستيكي يك بار مصرف از سال 2021 خبر دادند. پارلمان اروپا 
هم در تصميمي مشابه اقدام به تصويب قانون ممنوعيت استفاده از اقلام 
پلاستيكي يك بار مصرف كرد. ضمن اينكه كم تر از 20 درصد پلاستيك 
مصرفي در اتحاديه اروپا هم بازيافت مي شود و بسياري از اين محصولات 

به ديگر كشورها صادرات يا بهتر است بگوييم تحميل مي شود. 
تصورش را بكنيد كه در جهان در هر ثانيه بيش از 20 هزار نوشيدني در 
بطري هاي پلاستيكي خريداري مي ش��ود. اين مقدار يعني در هر سال 
حدود 500 ميليارد بطري پلاستيكي به مجموعه بطري هاي قبلًا توليد 

شده افزوده مي شود. 
آمارها نشان مي دهد كه تنها شركت هاي كوكا كولا و پپسي سالانه بيش از 
170 ميليارد بطري پلاستيكي توليد مي كنند. اين بطري هاي پلاستيكي 
اولين آلوده كنندگان مناطق ساحلي در جهان هستند و گذشته از تكه هاي 
ريز پلاس��تيك كه مي تواند به راحتي باعث مرگ پرندگان و آبزيان )به 
شكل ويژه( شود.  در هاي پلاستيكي اين بطري ها را مي توان قاتل پرندگان 
و آبزيان ناميد. به علت فرم و شباهتشان با طعمه و غذاي اين جانوران به 
سرعت توسط آنها شكار مي شود. توجه به توقف افزايش پلاستيك هاي 
رها شده در اقيانوس ها بسيار قابل اهميت است. بنا به گزارش سازمان هاي 

جهاني تا سال 2050 نسبت پلاستيك ها از ماهي ها بيشتر خواهد بود. 
يك سرآشپز معروف انگليسي بعد از سفر به مالزي, از مشاهداتش در مورد 
كوه هايي از زباله هاي پلاستيكي مي گويد كه انگليسي ها توليد كرده اند و 

6500 مايل دورتر در مالزي به سادگي تخليه و سوزانده مي شوند. 
او در مس��تند تازه اي از يك مجموعه مستند در نشنال جئوگرافي كه به 
بررس��ي ضايعات زيستي مي پردازد به اين موضوع اش��اره مي كند. او در 
بخشي توضيح مي دهد: »باعث شرم است كه پلاستيك مواد غذايي ما از 
رودخانه هاي شرق آسيا سر در بياورند و ريختن آشغال در كشور ديگر و 

سوزاندنش آنجا شبيه اين است كه به خودمان دروغ گفته باشيم.«
بسياري از كش��ورهاي جهان در تجارت س��ياه و كثيف زباله با آگاهي از 
وضعيت اسفبار به بار آمده اقدام به انتقال، دفن و سوزاندن زباله هاي خود 
در كشورهاي كمتر توسعه يافته مي كنند و بهايي را به اين دولت ها بابت 

اين تجارت پرداخت مي كنند. 

خيريه سلبريتي 2 تابعيتي؟ چه شود!
س��لبريتي ها و چالش هاي پيرامون كارهاي خيرشان در حادثه زلزله 
كرمانش��اه هنوز هم گريبانگير جامعه است و بخش��ي از پول هايي كه 
به واسطه نام و شهرت اين افراد به حسابشان ريخته شد، هنوز معلوم 

نيست به كجا رفته و در كجا هزينه شده است. 
تكليف دو تابعيتي ها و چالش هاي پيرامون آنها هم با يكي از بزرگ ترين 
اختلاس هاي تاريخ ايران »خ��اوري« دو تابعيتي گره خورده اس��ت؛ 
پرونده اي ك��ه دو تابعيتي بودن مته��م آن موجب ش��ده تا همچنان 

بي نتيجه مفتوح باقي بماند. 
 مؤسسات خيريه و گردش مالي 40 هزار ميليارد توماني شان در كشور 
و مجوزهاي پر ابهام و مجاورت فعاليت هاي اين مؤسسات با تخلفاتي 
همچون پولشويي يكي از نگراني هايي اس��ت كه در تمام دنيا شانه به 
ش��انه كار خير و مؤسس��ات خيريه حركت مي كند. حالا تصورش را 
بكنيد يك سلبريتي دو تابعيتي وارد امور خيريه شود و مؤسسه خيريه 
راه بيندازد! اين بدان معناست كه سه ضلع مثلث ابهام، پولشويي، فرار 
مالياتي و سوء استفاده از نام و شهرت را در اختيار دارد و هر لحظه ممكن 
است، يكي از اتفاقات ذكر شده براي چنين مؤسسه خيريه اي رخ دهد. 
حالا آنطور كه همايون هاشمي نماينده مجلس و رئيس اسبق سازمان 
بهزيستي مي گويد، اخيراً اخباري مبني بر اينكه برخي از سلبريتي هاي 
دوتابعيتي اقدام به اخذ مجوز خيريه اقدام كرده اند، منتشر شده است. 
خبري كه از هر زاويه اي بخواهيم تحليلش كنيم به نگراني مي رسيم؛ 
نگراني از اس��تقبال مردمي به واسطه ش��هرت اينگونه افراد؛ نگراني از 
سرنوشت پول هايي كه به نام كار خير در حساب اينگونه افراد مي رود؛ 
نگراني از دو تابعيتي بودن و غيرقابل پيگرد بودن تخلفات احتمالي اين 

افراد و در نهايت يك نگراني جدي ديگر نيز وجود دارد. 
 اين نگراني هم با عنايت به س��وابق سياسي كاري هاي برخي چهره ها 
مطرح مي شود؛ س��لبريتي هايي كه به نوعي به پياده نظام و مهره نفوذ 
برخي جريان هاي سياسي هدايت شده از خارج از كشور تبديل شده اند 
و فعاليت هايشان در شبكه هاي اجتماعي به جاي آنكه در راستاي تقويت 
اعتماد و همبستگي اجتماعي باش��د با تأكيد بر بزرگنمايي ضعف ها و 
كاس��تي ها بذر نااميدي و يأس در جامعه مي پاش��ند. اهداف سياسي 
برخي خيريه ها هم بر كسي پوشيده نيست و خيريه اي كه از سوي يك 
سلبريتي دو تابعيتي اداره شود به شكلي جدي تر مي تواند در معرض 
چنين شرايطي قرار گيرد. در كنار تمام اينها آنطور كه هاشمي مي گويد، 
ورود دوتابعيتي و اخذ مجوز از سوي آنها براي فعاليت مؤسسات خيريه 
خلاف قوانين و مقررات اس��ت.  اين نماينده مجلس قول ورود جدي 
مجلس به اين ماجرا را مي دهد و تأكيد مي كند:»اجازه ورود اين افراد 
به مؤسسات را نمي دهيم.« بنا به تأكيد وي مجلس با سازمان  هاي كه 

اقدام به صدور مجوز كنند، برخورد خواهد كرد. 

زهرا چيذري 
  گزارش  یک

كبري فرشچي 


